
Hind 7 krooni

AS Enics Elva tegev-
direktor ja juhatuse 
esimees Kalle Kuu-
sik on täis optimismi 
ja tõdeb, et nende et-
tevõte jääb riigisise-
sest majanduse tõm-
betuultest puutuma-
ta, sest on sajaprot-
sendiliselt vaid vä-
listurule tootev ette-
võte.

Sirje Veldi

“Inimesi koondama po-
le pidanud, pigem vastu-
pidi,” räägib Kuusik, kelle 
hinnangul on ka muutused 
tööjõuturul olnud positiiv-
sed. “Tööturul on viimas-
tel nädalatel olukord mär-
gatavalt muutunud. Kui va-
rem pidime otsima inimesi 
lausa tikutulega, siis prae-
gu on inimeste arv, kes kü-
sivad tööd, kahekordistu-
nud. Muudest sektoritest 
vabaneb inimesi üha roh-
kem ja see annab võimalu-
se mõelda meil oma laien-
damise peale. Praeguseks 
on meie kui tööandja seisu-
kohalt olukord parem kui 
mõni aeg tagasi.”

Veel mõni nädal taga-
si oli Enicsil puudu 40 ini-
mest, kuid novembri lõ-
puks loodetakse kõik vabad 
töökohad täita. Ettevõte on 
kindlustanud väljaspoolt 
Elvat tööl käivatele inimes-
tele transpordi tööle ja ta-
gasi.

“Kõige kaugemalt käiak-
se meil tööl Valgast,” ütleb 
Kuusik. “See on ettevõtte-
le üksjagu kulukas ja pike-
mas perspektiivis ehk pole 
see otstarbekas, kuid prae-
gu ei näe me vajadust seda 
muuta.”

Üldisemat majandus-
kriisi on elektroonikate-
has tunnetanud sel moel, 
et mõned kliendid tellivad 
natuke vähem, kuid ette-
võtte üldist seisu pole see 
mõjutanud, sest teised jälle 
tellivad sedavõrd rohkem.

“Sel kuul saime juur-
de uue kliendi ja juba järg-
misel aastal on vaja suu-
rendada tootmismahtusid, 
mistõttu hakkab meid taas 
kimbutama ruumipuudus,” 
räägib Kuusik.

“Oleme investeerinud 
uutesse seadmetesse ja 
neid tuleb veel. Tootmise 

efektiivsuse kasv on olnud 
viimase paari aasta jook-
sul päris märkimisväär-
ne ja ületanud palgatõu-
sud. Näeme endiselt kasvu- 
ja arenemisruumi just töö 
efektiivsemaks muutmi-
ses, mis tuleb läbi seadme-
te uuendamise ja inimeste 
koolituse.”

Töökeskkond
Kaasaegse tootmisette-

võttena kontrollib Enics pi-
devalt ka töökeskkonda, 
investeerides nii tänavu 
kui järgmisel aastal umbes 
miljon krooni.

“Seadusest tulenevalt 
teeme siin uuringuid pi-
devalt. Ega see pole mingi 
naljaasi, oleme väga seadu-
sekuulekad ja jälgime ko-
gu aeg nõudeid, mille järgi 
me peame toimima,” rää-
gib Kuusik. “Me pole mingi 

keemiatehas, millest võiks 
eeldada, et tuleb min-
git paksu suitsu või muud. 
Meil töötab samas ruumis 
ja samade seadmetega üle 
500 inimese ja see õhk, mis 
siit välja läheb, pole sugugi 
kehvem kui siin sees.”

“Meil on röntgenseade, 
millega me teostame toode-
te läbivalgustamist,” räägib 
haldusjuht Erki Lind. “Meil 
on vaid üks seade, millel on 
vaja mõõta kiirgust. Mõõt-
mistulemused on näida-
nud, et selle masina ümber 
oli kiirgusfoon isegi mada-
lam kui looduslik.”

Haldusjuhi laual on ka 
hiljutised tootmishoonest 
väljuva õhu mõõtmistu-
lemused ning ka need on 
normi piires või isegi veel-
gi madalamad.

“Seega põhjust karta, et 
kusagilt midagi lendub, või-
vad tekkida mingid happe-
vihmad või midagi muud, 
ei ole,” kinnitab Lind. “Si-
sekliimast rääkides on 
meie inimestel kõige enam 
hirme tekitanud pliiaurud. 
Mõõdeti ära ka pliiaurud ja 
tolm meie sissehingatavas 
õhus ja selgus, et seegi on 
oluliselt väiksem normist. 
Kui piirnorm on 0,05 mg/

m³ kohta, siis meie mõõt-
mistulemuseks saadi väik-
sem kui 0,005 mg/m³. Sa-
ma kehtib ka atsetooni ja 
butaaniaurude kohta.”

Kalle Kuusiku sõnul on 
trend pliivabale tootmise-
le ning seetõttu väheneb 
see risk järgmistel aastatel 
veelgi.

“Oleme rakendamas 
uut standardit, mis kehtes-
tab küllalt kõrged nõudmi-
sed töökeskkonnale,” ütleb 
Lind. “Hetkel oleme ena-
muse nõudeid juba täitnud, 
jäänud on veel need doku-
menteerida. Selle sertifi-
kaadi omamine annab et-
tevõtte töötajatele kindlus-
tunde, et nende töökesk-
konda jälgitakse ja paren-
datakse pidevalt.”

Naabrid
Enicsi naabruses asuvad 

eramajade omanikud on 
pahandanud ettevõttest tu-
leva müra peale, mis häirib 
neid eriti öösiti. Erki Linnu 
sõnul võivad mõningast te-
hasest väljaspoole kostvat 
müra tekitada vaid ööpäe-
varingselt töötavad venti-
laatorid.

“Üks majaomanik on 
kurtnud, et öösel tehasest 

tuleva müra tõttu on ta ko-
linud magama teise tup-
pa,” räägib Lind. “Samas 
on arusaamatu, et kurdab 
just see inimene, kelle ma-
ja jääb teiste majade taha, 
kuhu ei peaks üldse niipal-
ju müra kostma. Leppisime 
kokku, et lähiajal käime 
öösel kuulamas, et miks te-
mal on probleem, kuid lä-
hematel majadel pole.”

Kalle Kuusiku sõnul po-
le tehasel huvi olla pinnuks 
silmas ja tekitada ümbrus-
konnale probleeme, vaid 
pigem neile koos lahendu-
si otsida. Neil päevil saab 
valmis Enicsi söökla pool-
ne parkla, mis vähendab 
liiklust Soo tänaval. Päris 
kinni tänavat siiski panna 
ei saa, sest sööklat varusta-
vad autod peavad sealt en-
diselt sisse pääsema.

“Kuna oli üks parkla te-
gemine, siis panime asfaldi 
alla ka ühe 300 meetri pik-
kuse porise tänavalõigu, 
mis tegelikult on küll lin-
na tänav, kuid eks meil en-
dal on ka parem, kui ümb-
rus on korras,” ütleb Kuu-
sik. Enics investeeris park-
lasse ja teelõiku kokku üle 
2,5 miljoni krooni, natuke 
pani ka linn.”

Haldusjuht Erki Lind ja direktor Kalle Kuusik on rahul – nende firmal läheb endiselt hästi ka üldise majanduslangu-
se tingimustes. Foto: Sirje Veldi
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haruldane 
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Murumuna aitab teha 
lastel ja vanematel 
tervislikke valikuid. Lk 3

Nooruke juhataja 
lubab rahvamaja taas 
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Linnaraamatu-
kogu logo
valitud

Kolmapäeval lõppes 
Elva linnaraamatukogu 
logo ja esseekonkurss. 
Logokavandeid saatis 
konkursile seitse auto-
rit, kuid esseesid ei tul-
nud ühtegi. 

Parimaks tunnista-
tud logo, mille kavandi 
autor on linnavalitsu-
se IT spetsialist Kayvo 
Kroon. Ka teine koht 
kuulus Kroonile, kol-
manda koha sai Viktor 
Tammeveski kujunda-
tud logo.

Konkursi noorim 
osaleja, Elva gümnaa-
siumi 5c klassi õpilane 
Hanna Grete Luik, sai 
žüriilt eripreemia.

Logo valinud komis-
jonis olid linnaraama-
tukogu direktor Imbi 
Härson, IT spetsialist 
Jaak Kotkas, raamatu-
kogutöötaja Leili Nurm-
oja, kunstnik Anni Irs 
ja linnavalitsuse ava-
likkussuhete juht Meri-
ke Järv.
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MAJANDUS Elva suurim tootmisettevõte lõikab majanduskriisist kasu

ENICS EESTI AS

� 540 töötajat, novembri 
lõpuks 560.
� tootmistöötajate bruto-
palk 8000-12 000 krooni.
� 99,9% toodangust läheb 
Eestist välja

LINNARAAMATUKOGU
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UUDISED

Napilt kuu ametis 
olnud Rõngu rah-
vamaja uus juhata-
ja Mariliis Vanaisak 
(21) on kadestamis-
väärselt elurõõmus, 
positiivne ja optimis-
mist pakatav ning 
hariduselt üldsegi 
mitte kultuuriinime-
ne.

Sirje Veldi

Tulite Põlvast Rõn-
gu? Miks?

Olen siin tänu oma noor-
mehele. Pool aastat sai siin 
vahelduva eduga pidudel 
käidud ja nädalavahetusel 
noormehe juures. Lihtsalt 
see kant hakkas meeldima. 
Ühel hetkel vaatasin inter-
netist, et ohoo, vajatakse 
rahvamaja juhatajat. Mõt-
lesin, et miks mitte proo-
vida.

Kõik tulevad siia-
kanti miskipärast ar-
mastuse pärast?

Ei tea, jah, ju siis siin on 
vist normaalsed mehed. 
Kodukandis öeldakse, et 
vat kus nüüd tegi kanna-
pöörde, läks Põlvast ära.

Küllap teid Rõngu 
peal juba ka ära tun-
takse?

Jah, elan siin ja tunne-
vad ära küll, ei saa enam nii 
salaja poes käia, ikka tuleb 
mõni inimene juurde. Hea 
kommentaar on alati ooda-
tud. On ka neid, kes ütle-
vad, et seda või teist oleks 
võinud teha teistmoodi, 
aga eks alati saab ju pare-
mini. Eks kriitikat tuleb nii 
või teisiti, selleks tuleb liht-
salt paks nahk selga kasva-
tada ja see ära taluda, järg-
mine kord mõnest kange-
mast ütlusest kinni võtta ja 
midagi parandada.

Kas selline küla-
klatš või väike hõõru-
mine ei sega?

Ausalt öeldes, ma olen 
selle endast mööda lask-
nud. Kõik see, mis sa teed, 
läheb väga kähku jutu-
na küla peale liikvele. Mi-
dagi negatiivset küll prae-
gu ei ole, aga ega ma pole 
suutnud oma nina veel iga-
le poole pista ka. Aga korra 
on ehk halb, siis läheb kõr-
vust mööda ja – unustatud. 
Kaubanduses töötades tu-
li tahestahtmata seda klat-
ši ja halvasti ütlemisi ette. 
Olen selliste asjade suhtes 
külmaks jäänud, et las siis 
targad räägivad.

Inimesed on siin 
Rõngus vist väga omas 
elemendis, neid on va-
ja kuidagi üles raputa-
da?

Vat ei teagi. Vaatame, 
kui palju ma neid suudan 
raputada. Mul on tahe ja 
soov ja vajadus seda teha. 
Läksin teisipäeval suure 
hurraaga Rõngu turule üri-
tuse pileteid müüma. Väi-
ke üllatus oli, et inimesed 
on siin hästi tagasihoid-
likud. Kui ma oleksin läi-
nud Põlva turule, siis oleks 

terve kamp mul kohe üm-
ber olnud ja kõik oleks pile-
ti ostnud. Aga siin pole ini-
mesed sellise asjaga harju-
nud. Kui nad aga teavad, et 
turult võib soodsama hin-
naga osta ka kultuuriüri-
tuste pileteid, siis võibolla 
hakkab ka sealt midagi ke-
rima.

Õppisite ju hoopiski 
turundust?

Alguses heidetigi mi-
nu CV mõnusalt kõrvale, 
sest ma olin ikkagi kaugel 
ja haridus oli ka teine. Aga 
kui kuulsin, et koht on ik-
ka veel vaba, võtsin julguse 
kokku, läksin teisele katse-
le ja nii õnnestuski see töö-
koht saada.

Tegelikult on mul Mai-
norist saadud turundusala-
ne kõrgharidus. Töötasin 
kohalikus ajalehes Koit ja 
siis ka Lõunalehes reporte-
rina, ning Põlva Konsumis 
müügijuhina. Kaubandus 
jäi mulle mingist aspektist 
natuke kuivaks. Seal oli 
kõik nagu väga kindlalt et-
te reglementeeritud ja süs-
teem suhteliselt karm. Aga 
siin on mul rohkem vabad 
käed ja ma tunnen, et saan 
siin areneda. See ongi see, 
mida ma ühelt töökohalt 
tahan – võimalust arene-
da.

Kuidas turundusha-
ridus teid kultuuritöös 
aitab?

Väga paljusid reklaami-
võtteid, mida meile õpeta-
ti, saab ka siin kasutada. 
Näiteks on pidu minu jaoks 
toode, mille ma pean rah-
vale maha müüma. Pead 
selle rahva siia kultuuri-
majja ju kuidagi meelita-
ma. Eriti kui rahvas on kul-
tuurikeskusest võõrandu-
nud, ning veedavad aega 
kusagil pubides. Kui ma 
need Rõngu noored siia 
suudaks tagasi tuua, siis 
usun, et see maja hakkaks 
elama. Varsti saame käi-
ma hiphopi ringi. Järgmise 
aasta tööplaani sai pandud 
noortekeskus, sinna ülemi-
sele korrusele, kus eelmi-
sel juhatajal oli kontor.

Oleks hea sisse seada 
külalisteraamat. See an-
nab mulle ehk vihje, ku-
hu kanti rohkem reklaami 

laiali jagada ehk siis jagab 
külastajad nii öelda seg-
mentidesse.

Mil moel te ise ole-
te varem kultuurielu-
ga kokku puutunud?

Ma olen tegelenud ka 
ise näitlemisega, kohali-
kus linnateatris. Oma kü-
lakeskuses lükati mind ka 
julmalt lavale õhtujuhiks ja 
seal ei saanud olla mingit 
vastuvaidlemist. Tegin las-
tele pidusid ja juhtisin õh-
tut suurel küla kokkutu-
lekul. Olin mingi aeg ise-
gi külavanema abi, tegime 
küla edendamiseks projek-
te ja korraldasime ümar-
laudu.

Mul on meeles üks mar-
dipäeva-teemaline pidu 
Himmaste noortekesku-
ses. Sealt saadud kogemus, 
rahvaga suhtlemine ja nen-
de mängude tegemine oli 
niivõrd kihvt. Kõige suu-
rem kompliment, mis sealt 
tuli, oli see, kui üks tuttav 
ütles mu emale, et ega sa 
ei tea, kes selle teatritrupi 
täna õhtuks siia palkas, et 
väga hea trupp on.

Ega ümbruskonnas 
noortele midagi vä-
ga palju ei korraldata. 
Rõngu on vist siinkan-
dis ainus, kus vahete-
vahel ka diskosid on. 
Kas olete ka diskoko-
gemuse kätte saanud?

Jah, üks disko on minu 
ajal juba olnud. Eks algu-
ses pabistasin ka, aga pidu 
läks hästi, turvamehed olid 
tasemel, selline hästi kuri 
onu oli ukse peal. Ja polit-
sei sõitis siit aegajalt möö-
da. Noored ise käisid täna-
mas, et väga lahe pidu oli, 
et teeme veel. Kui nad kor-
ralikult käituvad, siis tee-
me – minul pole selle vas-
tu midagi.

Rõngu vallas vist on 
nii, et kõik väiksemad 
rahvamajad ja seltsi-
majad alluvad Rõngu 
rahvamajale? Kuidas 
teiste alluvatega läbi-
saamine on?

Väga hea. Valguta selt-
simaja kunstiline juht Mer-
le Vääri on hästi tubli. Te-
male viis pluss, et nägi vae-
va, muretses endale savi-
koja. Samuti on hästi tubli 

Teedla seltsimaja juhataja 
Piret Terve. Nad mõlemad 
tulid mulle ka noortedisko 
ajal moraalseks toeks.

Eelmine rahvama-
ja juhataja tundis puu-
dust, et tal pole kõrval 
kunstilist juhti, kelle-
ga saaks vahetevahel 
nõu pidada. Kas teie ei 
tunne puudust?

Vat ei tunne, sest autod 
on olemas ja kui mul tekib 
vajadus kellegagi nõu pi-
dada, siis ma lähen Pireti 
või Merle juurde, siis tee-
me sellise väikese ümar-
laua või ajurünnaku. Ma ei 
tunne, et mul tuge ei ole. 
Väga palju abi saan ka val-
last. Hoiatasin neid algu-
ses ka, et ärge muretsege ja 
ärge saatke mind minema 
kui ma tulen oma rumala-
te küsimustega. Kui ma siin 
peaks asjadega ilma kõrva-
lise abita hakkama saama, 
siis ma küll seda arvatavas-
ti ei suudaks.

Millega te ise vabal 
ajal tegelete?

Kooli ajal olid meil sel-
lised põnevad joonistus- ja 
maalimistunnid. Ja kuna 
meil on nüüd selline kihvt 
savikoda, siis tahaks ka 
sinna midagi tegema min-
na.

Ühel õhtul käisin nais-
rahvatantsu trennis. Ma ei 
uskunud, et üks rahvatants 
võib füüsiliselt nii raske 
olla. Vaike Põder väntsu-
tas meid nii põhjalikult lä-
bi, enne kui üldse tantsima 
saime hakata. See oli ka 
selline kihvt kogemus.

Kui palju rahvama-
jas praegu ringe on?

Seitse. Hiphop, mis alus-
tab novembris, on kahek-
sas. Käisin ka koolis õpilas-
omavalitsuses ja mind ül-
latas, kui vahvad, teotahte-
lised ja asjalikud inimesed 
seal on. Miks mitte siis te-
ha nendega siin koos mida-
gi. Nemad andsid mõtte, et 
tahaks bändi teha. Ja ka sel 
aastal tuleb jõuluball.

Kas kultuuritööd po-
le plaanis õppida?

Jah, olen nüüd kultuuri-
tööst meki suhu saanud ja 
plaanin sihikule võtta Vil-
jandi kultuurikolledži.

Rõngu rahvamaja uus 
juhataja tuli Põlvast

Õuna tänava elanik 
Ljubov Parksepp avas-
tas ühel päeval oma ma-
ja õues muru sees imelik-
ke oranže seeni, milliseid 
ta varem polnud näinud. 
Suur seenefännist foto-
graaf Liisi Rosenberg oli 
haruldasest seeneleiust 
vaimustuses ja klõp-
sas rüüsi meenutavatest 
seentest mõned pildid 
ning vaatas seenemää-
rajast järele, et tegemist 
on Punasesse Raamatus-
se kantud haruldase see-
nega, millel põnev nimi 
lehterüdik (Tremiscus 
helvelloides).

Tartu Ülikooli Ökoloo-
gia ja maateaduste Insti-
tuudi teadur Kadri Pärtel 
kinnitas, et tegemist on 
tõepoolest lehterüdikuga, 

kes on Punases Raamatus 
ohulähedaste liikide ka-
tegoorias.

“Eestist on teada üle 
kümne leiukoha, sealhul-
gas üks ka Tartu linnast,” 
ütles Pärtel. “Nii et ta ei 
ole just kõige rangemat 
kaitset vajav seen, aga te-
ma leidmine on kindlasti 
tähelepanuväärne. Ja ilus 
on ta ju ka!”

Seeneraamatute and-
metel tahab lehterüdik 
lubjarikast mulda ja see-
tõttu on teda leitud Põh-
ja-Eestis ja saartel. Lõu-
na-Eesti leiud on üsna 
haruldased.

Elvas leitud seenest on 
nüüd tükike ka instituudi 
botaanika osakonna see-
neherbaariumis.

EPP

Elvast leiti haruldane seen

Kolmapäeva õhtul kut-
susid Elva spordiliit ja 
linnavalitsus sügisese 
jalgratta- ja jooksukros-
si sarjas osalenud sport-
lased raekoja saali auta-
sustamisele. Iga vanu-
seklassi kuus tublimat 
said diplomi, kolm esi-
mest karika. Jalgratta sü-
giskrossi sarjas Olümpia-
kross 2008 osales kokku 
60 ratturit, jooksukrossi-
del 70 jooksjat Rannust, 
Kongutast, Nõos, Tartust 
ja Elvast. Tunnustuse päl-
vis 103 sportlast.

“Tore on näha, et spor-
dipisik on Elvas vahvasti 
juuri ajamas,” märkis lin-
napea Reno Laidre. “Loo-
dame, et juba traditsioo-
niks muutunud sarjadele 

toob järgmine aasta üle 
kahesaja osavõtja.”

Abilinnapea Toomas 
Järveoja kinkis Elva lin-
na juubeliteemalise kom-
mikarbi treeneritele ning 
võistluste sekretariaadi-
le.

Aura veekeskuse kin-
kekaartide loosimisel 
(pildil) oli spordijuht Ma-
ris Järveojal üheks for-
tuunaks Heiros-Jaanus 
Sinimäe. Veekeskuse kin-
kekaardi võitsid Tanel 
Kaseorg, Fee-Marlen Mä-
gi, Aleksander Medvejev, 
Risto Raid, Tea Lang ja 
Siim Ala. Autasustamis-
õhtu lõppes ühise kring-
lisöömisega.

EPP

Ilusat oranži kleidirüüsi meenutavat haruldast seent 
saab imetleda Õuna 4 maja õuel. Foto: Liisi Rosenberg

Raad autasustas sportlasi

Mariliis Vanaisak lubab külarahva taas rahvamajja tuua. Foto: Kersti Koosa



25. oktoober 2008 3

MIS JUHTUS
Elvas

10.10 kl 00.30 karjus 
ja lärmas avalikus kohas 
purjus Riina (1971), rik-
kudes naabrite rahu.

15.10 ületasid lubatud 
sõidukiirust kl 14.45 Ai-
var (1961) 14 km/h võr-
ra, kl 14.55 Madis (1987) 
13 km/h võrra, kl 15.45 
Peeter (1954) 21 km/h 
võrra.

16.10 kl 18.13 top-
pis Silver (1972) Elva 
Konsumis põue kolm lõh-
naõli kogumaksumusega 
307.80 ja möödus kassast 
kauba eest tasumata. Kl 
20.29 oli põleng Kure tä-
navas, kus elumaja keld-
ris olevas katlaruumis oli 
süttinud sinna ladustatud 
praht 1 ruutmeetri ulatu-
ses. Majaomanik kustutas 
põlengu enne päästjate 
saabumist, päästjad kont-
rollisid edasist ohutust ja 
tuulutasid ruumid.

17.10 kl 14.10 pani Ja-
nek (1980) kaupluses A ja 
O taskusse paki Talujuus-
tu maksumusega 21.90 ja 
pudeli õlut Rock maksu-
musega 23.90 ning läbis 
kassa kauba eest maks-
mata.

18.10 kl 00.20 taba-
ti autoroolist purjus Alo 
(1989).

20.10 kl 10.35 ületas 
Paveli (1982) juhitud sõi-
duk lubatud kiirust 15 
km/h võrra.

21.10 kl 10.40 sõitis 
Jaak (1973) lubatust kii-
remini 13 km/h võrra, 
sõiduk ei olnud läbinud 
ka nõuetekohaselt tehno-
ülevaatust. 

Rõngu vallas
15.10 kl 13.22 juhtis 

Sergei (1978) asulaväli-

sel teel sõidukit kiiruse-
ga, mis ületas lubatu 20 
km/h võrra, kl 14 kihu-
tas Valdis (1984) oma au-
toga asulavälisel teel lu-
batust kiiremini koguni 
57 km/h võrra, kl 14.28 
ületas Ilmari (1957) ju-
hitud sõiduk lubatud kii-
rust 21 km/h võrra. Kl 
14.41 tabati kiiruseületa-
misel 1962. aastal sündi-
nud Leedu kodanik – lu-
batust 40 km/h rohkem.

21.10 kl 11.40 tabati 
avalikus kohas alkoholi 
tarbimas Uuno (1964). Kl 
22.45 liikus ilma helkuri-
ta Kristjan (1988) pimeda 
ajal valgustamata teel.

22.10 kl 01 lõhkus pur-
jus Hele (1951) maja tre-
pikoja ukseklaasi, lärmas 
ja räuskas avalikus kohas 
välju häälega, rikkudes 
majaelanike rahu.

Konguta vallas
20.10 kl 13.15 juhtis 

1935. aastal sündinud 
naine sõidukit, mis ei ol-
nud nõuetekohaselt läbi-
nud tehnoülevaatust.

Nõo vallas
17.10 avastati, et ehi-

tusjärgus eramu abihoo-
ne lukk on lõhutud ja sealt 
on ära viidud järelhaagis 
registreerimisnumbriga 
777GH ja muid asju. Kah-
ju 117 000 krooni.

23.10 varahommikul 
varastati Tartu maanteel 
asuvast kauplusest SEB 
pangaautomaat. Politsei 
leidis selle mõni tund hil-
jem üles Lõuna-Eestist.

Elva lasteaed Muru-
muna on sel aastal 
nõuks võtnud ühine-
da tervislike laste-
aedade võrgustiku-
ga. Püüame tervislik-
ke valikute tutvusta-
misse erinevate üri-
tuste kaudu kaasata 
nii lapsi kui lapseva-
nemaid.

Ilona Aim,
Elva lasteaed Murumuna 
tugiisik

Kaks õnnestunud üri-
tust on juba seljataga, üks 
septembri-, teine oktoobri-
kuus.

29. septembri õhtupoo-
lik tõi ootamatult koha-
le tihedad sajupilved ning 
iga-aastane mihklipäeva 
perepidu Murumuna las-
teaia õuealal tuli üle viia 
saali ja rühmadesse. Täna-
vusel mihklipäeval püüdsi-
me lastele selgitada tervis-
liku toidu eeliseid võrrel-
des rämpstoiduga. 

Õpetlik näidend
Punamütsike (õpetaja 

Marje Kerme) läks vana-
emale moosi ja mahla vii-
ma. Teel kohtas ta pardike-
si (Piilude rühma lapsed) 
ja liblikaid (Liblikate rüh-
ma lapsed), kes kõik talle 
laulda ja tantsida tahtsid. 
Ootamatult ilmunud Hunt 
(õpetaja Luule Juhanson) 
ja tema räppivad kutsikad 
(Siilikeste rühma poisid) 
kutsusid Punamütsikest 
hamburgerit sööma, kuid 
metsas möllanud karupe-

rekond (Karukeste rühma 
lapsed) pakkus talle hoo-
pis tervislikku mett. Vars-
ti ilmus Hunt välja friikar-
tulitega maiustades ja kee-
litas kergeusklikku Puna-
mütsikest neid maitsma. 
Vastu juhtunud jänkupe-
sakond (Jänkukeste rühma 
lapsed) pakkus Punamüt-
sikesele maitsvaid porgan-
deid ning friikartulid leid-
sid oma koha prügikastis. 
Hundil õnnestus Punamüt-
sike coca-colat jooma mee-
litada, kuid õnneks sai siili-
pere (Siilikeste rühma tüd-
rukud) õigel ajal jaole ja va-
hetas coca tervisliku sõst-
ramorsi vastu. Vanaema 
(tugiisik Kaja Kirotar) oli 
Punamütsikesele vastu ja-
lutanud ja kutsus ka Hundi 
endale külla kasulikku tai-
meteed jooma ja marjakoo-
ki sööma.

Pärast näidendit kogu-
nesid kõik rühmadesse, ku-
hu lapsevanemad olid kat-
nud lauad omavalmistatud 
tervislike ampsudega. Laul-
di ja mängiti ning ei lastud 
ennast segada vastu akent 
tibutavast sügisvihmast.

Võileivamatk!
9. oktoobri õhtupoolikul 

kogunesid Elva Murumuna 
lasteaia töötajad ja lapsed 
koos vanematega raudtee-
jaama, et üheskoos alusta-
da nn võileivamatka möö-
da Väikest Väerada ku-
ni Paisjärveni. Lastel olid 
kaasas seljakotid võileiba-
de ja mahlaga ning eelne-
valt oli vanematega kok-
ku lepitud, et rämpstoitu 

kaasa ei pane. Niikaua kui 
paar vanemat rühma enda-
le edumaad tegid, tutvusid 
nooremad raudteejaama 
hoones matkakeskusega.

Hiljuti ilmestati mat-
karada paljude Eesti mui-
nasjuttudest pärit tegelas-
te puuskulptuuridega, mi-
da enamus matkajaid veel 
näinud ei olnud. Kahjuks 
olid kujude juurde veel sil-
did paigutamata, aga seda 
põnevam oli mõistatada, 
millist muinasjuttu mingi 
kuju esindas. Ussikuju juu-
res pingil istus Sammal-
habe (õpetaja Mare Pavlo-
va), kes jutustas meile mui-
nasjutu Vaskussist, kes pidi 
rattast läbi pugema, ning 
mängis lastega Ussikunin-
ga mängu.

Piknik metsas
Veidi kaugemal turnisid 

kõrgel männi otsas kaks 
vallatut puust näitsikut 
ning nende kohta teadis Siil 
(õpetaja Luule Juhanson) 
rääkida loo kuuvalgel viht-
levatest neitsidest. Siil tegi 
ka lastele ülesandeks pu-
geda nii ettevaatlikult läbi 
“ämblikuvõrgu”, et kelluke 
helisema ei hakkaks.

Lõpuks jõudsime Karu 
skulptuuri juurde, kus Ka-
ruott (õpetaja Kaja Silber) 
tutvustas “Otsi Otti” kooli-
tusel kuuldud tarkusi ehk 
mida tuleb teha siis, kui 
oled metsas ära eksinud.

Paisjärvele lähenedes 
hakkas puude vahelt paist-
ma tulekuma. Tõrvikutes 
lagendikul ootasid meid 
Metsapäkapikud (õpeta-

jad Rutt Jürgenson ja Ebe 
Kõnd), kes tervitasid kõi-
ki kättpidi ja jagasid laste-
le matkatunnistusi. Korra-
ga naelutusid kõigi pilgud 
üle järve metsa, kust ilmus 
välja Metsavana (Rein Rin-
ne). Lapsed kutsusid ta en-
di keskele pidutsema. Kõik 
laulud-mängud olid vali-
tud leiva- ja loodusteema-
lised. Koos süüdati ka lõke. 
Sügise (õpetaja Eha Ritso) 
akordionihelide peale il-
mus järve äärt pidi koha-
le ka Vetevana (Eleonora 
isa) koos Näkkidega (õpe-
tajad Marje Kerme ja Inge 
Aavik), kes süütasid järve 
kaldal küünlaid. Kuna laul-
des-mängides olid kõigi kõ-
hud juba tühjaks läinud, is-
tuti maha kaasavõetud või-
leibu ja taimeteed maitsma. 
Pere Leib oli saatnud meile 
tutvumiseks oma erinevaid 
leiva- ja küpsisesorte.

Kui lõke sai kustutatud, 
Metsavana ja Vetevana 
koos Näkkidega ära saade-
tud ning pidu ühisringiga 
lõpetatud, muutus mets sa-
lapäraselt hämaraks. Nüüd 
tulid appi kaasatoodud la-
ternad ja taskulambid, mis 
aitasid meil üles leida ko-
dutee.

Tundsime kõik üheskoos 
rõõmu kordaläinud üritus-
test ja leidsime, et tervis-
likke eluviise valimast ei 
sega vihm ega pimedus. 
Loodus on meie sõber ja 
toetab meid. Sinu kord on 
teha õige valik!

Murumuna lasteaed oskab 
teha tervislikke valikuid

Elva konstaablijaoskonna 
piirkonnakonstaablite vastuvõtuajad 
ja kohad

Üldtelefon 745 6002
Vanemkomissar Kaja Suur
R 9-11, tel. 745 6738

Elva konstaablipiirkond
(Elva linn, Rõngu vald)

Komissar Mart Brett, Elva KJ (Valga mnt 1) E, N 
8-9, tel. 745 6732.

Juhtivkonstaabel Einar Rebane, Elva KJ (Valga 
mnt 1) E, N 8-9, tel. 745 6732.

Vanemkonstaabel Andres Toode, Rõngu vallava-
litsus T 9-10, Elva KJ (Valga mnt 1) N 9-10, tel. 745 
7908.

Vanemkonstaabel Priit Kotkas, Rõngu vallava-
litsus T 9-10, Elva KJ (Valga mnt 1) N 9-10, tel. 745 
7908.

Nõo konstaablipiirkond (Nõo vald)

Juhtivkonstaabel Jaan Poom, Nõo vallavalitsus T, 
R 8.30-10.30, tel. 745 5402.

Vanemkonstaabel Ilmar Ala, Nõo vallavalitsus T, 
R 8.30-10.30, tel. 745 5402.

Võrtsjärve konstaablipiirkond
(Konguta vald, Rannu vald, Puhja vald)

Juhtivkonstaabel Alik Säde, Puhja raamatukogu II 
korrus Nooruse 2a T, R 9-10.

Vanemkonstaabel Janek Lepik, Puhja raamatuko-
gu II korrus Nooruse 2a T, R 9-10.

Vanemkonstaabel Tiit Treial,  Konguta vallavalit-
sus T 13-14, Rannu rahvamaja R 11-12.

Vanemkonstaabel Jaanus Tera, Konguta vallava-
litsus T 13-14, Rannu rahvamaja R 11-12

Ämblikuvõrgust tuli niiviisi läbi ronida, et kellukesed tilisema ei hakkaks. Foto: erakogu

TERVIS Lapsed jõuavad õigete valikuteni läbi mängu
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Töölepinguseaduse 
eelnõu on nagu tabu-
ret, mille kõik kolm 
jalga on erineva kõr-
gusega.

Mai Treial,
Riigikogu liige, Rahvaliit

Avalikkuse ees ei vaid-
le enam keegi, justkui ene-
sestmõistetavalt võetakse 
töösuhet kui pooltevahe-
list võlaõiguslikku lepin-
gut, kaugenedes seega töö-
taja kaitse õigusest.

Arusaadavus eelkõige
Uus töölepinguseaduse 

eelnõu on põhjendamatult 
keerukas ja raskesti aru-
saadav. Et paragrahvirä-
gastikus orienteeruda, on 
vaja hoida ühes käes töö-
lepinguseadust ning tei-
ses mahukat võlaõigust. Ja 
igaks juhuks peab lähedu-
ses olema ka seaduseelnõu 
seletuskiri, et teada, mil-
lal ühest või teisest vasta-
vat seadusepügalat kasuta-
da. Nii peab toimima näi-
teks töötaja ja tööandja ko-
hustusi käsitlevas peatükis 
paragrahv 15 puhul – tuleb 
appi võtta võlaõigussea-
dus, et mõista, mida seadu-
seandja on mõelnud, kui ta 
räägib töötaja kohustusest 
täita ülesandeid tööandja 
suhtes lojaalselt. Nimelt on 
lojaalsuskohustust täpse-
malt käsitletud võlaõigus-
seaduse paragrahvis 8 lõi-
ge 1 ja paragrahvis 76 lõige 
1 ja 2, lojaalsust eeldab võ-
laõigusseaduses paragrahv 
6 sätestatud heas usus käi-
tumise kohustus.

Kuna töölepinguseadus 
puudutab siiski enamikku 
meie kodanikest, peab see 
olema kõigile arusaadav 
ning selle nimel peab veel 
palju tööd tegema.

Vastutus 
saamatajäänud tulu 
eest

Seaduseelnõu neljandas 
peatükis käsitletava vara-
lise vastutuse sõnastus ar-
vestab võlaõigusseaduse 
põhimõtteid, kuigi konk-
reetsed viited võlaõigus-
seaduse vastavatele parag-
rahvidele eelnõus puudu-
vad. Loomulikult peab töö-
taja tööandja vara kasuta-
misel vältima kahju tekki-
mist ja oma süülise käitu-
mise korral kandma vastu-
tust, kuid raske on mõista, 
miks ei saa niivõrd olulises 
küsimuses töölepingusea-
dust selgelt ja täpselt sõ-
nastada.

Eelnõus ei ole muu hul-
gas kehtestatud vastutuse 

ülempiiri. Lähtutakse põ-
himõttest, et küllap kohus 
otsustab. Kahjuna käsit-
letakse nii varalist kui ka 
mittevaralist kahju, mis tä-
hendab isegi tööandja saa-
matajäänud tulu arvesse-
võtmist. Kahjunõude tõen-
damise kohustus lasub töö-
andjal, vastutuse ulatus 
jääb kohtupraktika kujun-
dada. Kohtuprotsessid tu-
levad kindlasti aeganõud-
vad, sest võimalikke ar-
vessevõetavaid kriteeriu-
me on palju, nende ana-
lüüsimiseks tuleb raken-
dada eksperte. Suure aja-
kulu ja kalli õigusabi tõt-
tu on töötajal ilmselt raske 
kohtus oma õigusi kaitsta. 
Nõrgema poolena ei suuda 
töötaja kohtus olla võrdne 
partner ettevõtjale, kellel 
oma huvide eest seismisel 
on kasutada-käsutada olu-
liselt suuremad summad ja 
võimalused.

Ei tohi unustada, et ela-
me Euroopa Liidus, meie 
töösuhete õiguslik regulat-
sioon peab olema piisavalt 
selge, kuid samas paind-
lik. Kuidas leida tasakaalu, 
et nii tööandjad kui ka töö-
tajad tunneksid end tur-
valiselt? Ühelt poolt peab 
tööandjal olema võimalus 
tööleping suhteliselt liht-
salt ja väheste kuludega lõ-
petada, töötajale aga peab 
olema tagatud hästitoimiv 
sotsiaalkaitse ning tõhus 
täiend- ja ümberõppesüs-
teem, et ta saaks võimali-
kult kiiresti ja valutult töö-
turul jätkata.

Paindlikkus ilma 
kaitstuseta

Hiljuti Riigikogus toi-
munud Eesti Arengufondi 
ja 2007. aasta inimarengu 
aruannete arutelul kesken-
duti majanduse uue mude-

li käivitamise vajadusele 
ning hariduse ja majandu-
se vahekorrale. Aruanne-
te autorid peavad tõsiseks 
probleemiks, et meie töö-
hõivestruktuur ei ole ma-
janduse kallinemise olu-
korras jätkusuutlik. Nad 
juhivad tähelepanu selle-
le, et Eesti riik kulutab töö-
poliitika meetmetele teis-
te Euroopa riikidega võr-
reldes üsna vähe raha. Uue 
töölepinguseaduse eelnõu-
ga antakse väär signaal, 
nagu oleks tööjõuturg meil 
juba sedavõrd paindlik, et 
riik ei pea enam oluliselt 
sekkuma. Ometi on just rii-
gi kohustus tööturgu kaits-
ta ja näidata üles rohkem 
hoolivust, et töötaja tu-
leks omal maal toime ega 
läheks võõrsile. Majandu-
se ümberstruktureerimise 
ülesannet ei tohi lahenda-
da töötegija kui võlaõigus-
like lepingusuhete nõrge-
ma osapoole kulul.

Kas ametiühingu esinda-
jad ei olnud liialt optimist-
likud, leppides sotsiaaldia-
loogi osapooltega kokku 
uue töölepinguseaduse tu-
lemises? Meil on eelarve-
kriis, riigi tulude kasv vä-
heneb. Eesti on sotsiaalses 
plaanis kaotanud mitmeid 
positsioone, nüüd oleme 
kaotamas ka majanduses. 
Sellises olukorras ei saa tõ-
siselt võtta valitsuse paku-
tavaid lahendusi, mis just-
kui peaksid tagama tasa-
kaalu – paindlikkuse töö-
suhetes ning toimiva sot-
siaalkaitse. Enne kui mida-
gi otsustada, kuulakem vä-
hemalt ära, mida on öelda 
ekspertidel.

 
Toimetaja Sirje Veldi Tel. 730 9899 
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LUGEJA KÜSIB

Töölepinguseaduse
uus tulemine

21. ja 23.10 otsustati:
Anda ehitusluba Va-

na-Koidu 12 elamu lam-
mutamiseks; OÜ-le Jao-
tusvõrk ehitusluba Mah-
lamäe, Marja ja Rahu tä-
nava liitumisühendu-
se ehitamiseks; Põllu 16 
kinnistu elektrivõrguga 
liitumisühenduse kasu-
tusluba; Supelranna 17 
kinnistu elektrivõrguga 
liitumisühenduse kasu-
tusluba; arvamus maa rii-
gi omandisse jätmise koh-
ta: Kase 17a, Muru 2a, 
Lootuse 14a, Lille 9, Le-
pa 8, Käo tee 1a; raieluba 
Puiestee 19 kinnistul ka-
he männipuu raiumiseks, 
mitte anda raieluba nel-
ja männipuu raiumiseks; 
raieluba Pärna 2 kinnis-
tul ühe tammepuu raiu-
miseks; raieluba Pargi 38 
kinnistul ühe männipuu 
ja ühe kuusepuu raiumi-
seks; raieluba J. Kärne-
ri 24 kinnistul ühe män-
nipuu raiumiseks; raielu-
ba Tartu mnt 33 kinnistul 
kahe pärnapuu ja kolme 
kasepuu raiumiseks; raie-
luba J. Kärneri 17 kinnis-
tul nelja männipuu raiu-
miseks; raieluba Vambola 
14 kinnistul kasvava ka-
hekümne looduses mär-
gistatud männipuu raiu-
miseks; raieluba Pargi 
11a katastriüksusel kas-
vava 11 kasepuu, seitsme 

paplipuu ja kuue kuuse-
puu raiumiseks.

Määrata lapse sünni-
toetus Marje Kudisiimile 
ja Kaie Puuseppale; Eha 4 
asuva katastriüksuse siht-
otstarbeks elamumaa.

Moodustada komis-
jonid aastainventuuride 
läbiviimiseks.

Sõlmida AS-ga Elpec 
töövõtuleping välisval-
gustusvõrgu projekti 
koostamiseks Elva linnas 
Tartu maanteel; Nordic 
Energy Group OÜ-ga töö-
võtuleping Elva linna 
soojustrasside rekonst-
rueerimise tasuvusuurin-
gu koostamiseks.

Muuta Elva linna 
2008. aasta eelarvet ma-
jandusliku sisu ja tege-
vusalade järgi.

Kanda majandus-
tegevuse registrisse 
RUF Eesti AS, müügikoht 
A-Market, Valga mnt 7; 
RUF Eesti AS on tegevuse 
lõpetanud aadressil Kesk 
15, Perepood; RRLektus 
AS registreeringu muuda-
tus, A-Market avatud E-L 
8-21, P 9-20.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Riigi ra-
hastatava lapsehoiutee-
nuse rahaliste vahendite 
ülejäägi kasutamise kord.

Maia Kukk
Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Võrtsjärve 
konstaab-
lipiirkonna 
vanem-
konstaabel 
Tiit Treial:

Kõigil meil on olemas 
naabrid, kellega me soo-
viksime hästi läbi saa-
da ja rahulikult oma päe-
vi veeta. Kodurahu rik-
kumiseks ei loeta ainult 
valju muusika kuulamist, 
vaid igasugust lärmi, mis 
segab teie igapäevast elu.

Elva linna avaliku kor-
ra eeskiri sätestab ööra-
hu, mis algab kell 24 ja 
lõpeb kell 6 hommikul. 
Politsei kutsumine ei to-
hiks olla ajendatud het-
keemotsioonidest. Uni-
sed ja väsinud inimesed 
on ikka vihased ja ärritu-
nud ning korterite seinad 
õhukesed. Esmalt tuleks 
ikka naabriga kõigepealt 
rääkida ja korda rikkuvat 
naabrit ise korrale kutsu-
da. Selgitada ja teada an-
da, mis konkreetselt häi-
ris (vali muusika, lärm, 
karjumine). Kui tegemist 
on purjus inimestega, siis 
on intsidendi lahendami-
ne komplitseeritud, sest 
purjus inimesega on kül-
lalt keeruline mõistlik-

ku juttu ajada. Vaatama-
ta sellele peaks juhtunut 
ikkagi arutama, läbi rää-
kima naabriga järgmisel 
päeval. Kui naaber teie 
palvetele ja märkuste-
le ei reageeri, siis tuleks 
pöörduda politsei poo-
le. Kindlasti tasub suhel-
da ka teiste naabritega, 
et teada saada, kas häiri-
tud on ka rohkem inime-
si. Sellisel juhul on ava-
liku korra rikkuja mõju-
tamine trahviotsuse abil 
tõenäolisem.

Iga kord kui politsei 
kutsutakse, ei pea ilmtin-
gimata avaldust kirjuta-
ma. Võibolla piisab naab-
ril kodurahu rikkumise 
lõpetamiseks politsei ma-
nitsussõnadest. Kui polit-
sei manitsussõnad ei aita, 
tuleks ikkagi pöörduda 
avaldusega piirkonda tee-
nindava konstaabli poole, 
kellel on võimalik inime-
ne vastutusele võtta sea-
duses ettenähtud korras. 
Antud juhul on Karistus-
seadustiku § 262 järgi te-
gemist avaliku korra rik-
kumisega, mille eest on 
võimalik karistada isikut 
rahatrahviga kuni 100 
trahviühikut (6000 kr) 
või arestiga.

Kuidas sekkuda siis, kui naaber ei lase ma-
gada? Kas helistada kohe politseisse? Minna 
ja kutsuda naaber korrale? Või kirjutada järg-
misel päeval politseile avaldus? Inimesed üt-
levad, et ei taha naabri peale kaevata, sest 
peavad selles majas ka edasi elama. Ehk mi-
da siis teha, kui naaber edaspidi nimelt ter-
roriseerima hakkab?

Nõrgema poolena 
ei suuda töötaja 
kohtus olla 
võrdne partner 
ettevõtjale, kellel 
oma huvide 
eest seismisel 
on kasutada-
käsutada oluliselt 
suuremad 
summad ja 
võimalused.

SEADUS Töölepinguseadus on tavakodanikule keerukas

Pühapäevast jõustuva 
mootorsõidukijuhi etteval-
mistamise eeskirja muuda-
tused toovad kaasa uuen-
dusi libedasõidu ja e-õp-
pe vallas. Libedasõidu ris-
kivältimise koolitus võib 
edaspidi toimuda ainult 
selleks ette nähtud õppe-
väljakul, mis peab vasta-
ma nõuetele. Koolitajad 
peavad kirjalikult teavita-
ma autoregistrikeskuse bü-
rood libedasõidu riskiväl-
timise õppe korraldami-
se kohast ja ajast vähemalt 
kaks tööpäeva enne õppe-

sõidu toimumist.
Siiani olid täpsustama-

ta nõuded libedasõidu õp-
peväljakutele ning koolita-
ja võis libedasõidu õppe-
tunde teha peaaegu üks-
kõik kus, näiteks järvejääl, 
lume ja jääga kaetud põl-
lul või lihtsalt libedal teel. 
Seetõttu jäi ARK-i kinnitu-
sel esmase juhiloa omani-
kel paljudel juhtudel kva-
liteetne koolitus saama-
ta, näiteks kui libedasõidu 
harjutamise kohas puudus 
nõutav libedus.

Uue määruse koha-

selt peab koolitaja kursu-
se lõpetanute kohta esita-
ma andmed elektroonili-
selt tunnistuse väljaand-
mise päeval või hiljemalt 
järgmisel tööpäeval ARK-
i büroole. Õppesõidul võib 
mootorsõidukijuhi õpetaja 
juhendada korraga ainult 
ühte õpilast.

Lisaks näeb muudatus 
ette, et autokoolid võivad 
teooriaõppel kasutada ka 
e-õppe vormi.

BNS

Sõiduõppijatele hakkavad 
libedasõidul kehtima uued 
nõuded
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Kogu elu Elvas ela-
nud lõunaeesti kirja-
keele üks paremaid 
tundjaid Jaak Peebo 
saab 25. oktoobril 
75.

Milvi Kapaun

Miks otsustasite pä-
rast Elva keskkooli lõ-
petamist Tartu ülikoo-
li filoloogiaosakonnas 
õpinguid jätkata?

Eks ikka õpetajate mõju-
tusel. Lõpetasin Elva kooli 
1952. aastal, keskkoolis oli 
tol ajal humanitaarne pool 
väga tugev. Klassijuhata-
ja ja eesti keele õpetaja oli 
hilisem kirjandusteadla-
ne Heino Puhvel, väga hea 
pedagoog oli ka vene kee-
le õpetaja Aleksander Raid. 
Eesti keele õpetaja oli koo-
lis veel Kalju Toim. Need 
olid julged mehed, kes rää-
kisid ka poliitiliselt julgelt 
ja avameelselt. Käisime 
klassikaaslastega nende 
pool kodus maailma asju 
arutamas. Ka pärast kooli 
lõpetamist pidasime sage-
li koos jõulusid. Puhvel ja 
Toim õhutasid õppimami-
nekut filoloogiaosakonda. 
Muidu ma ei oleks sinna 
ilmselt sattunud, sest lap-
sepõlvest saadik oli mõte 
metsandust õppima minna. 
Lapsepõlves sai sageli koos 
isaga metsades linnuhääli 
kuulamas käidud, sealt ka 
see metsandushuvi. Nüüd-
ki on mul raamatute hul-
gas ka linnumäärajad ning 
püüan ikka selgeks teha, 
mis linnuke õues parajasti 
häälitseb.

Pärast ülikooli lõpe-
tamist töötasite õpeta-
jana. Kas pedagoogi-
töö oli meelepärane?

Puka kooli tööle minnes 
polnud ma päris algaja õpe-
taja, olin ühe viienda klas-
siga juba sõdinud. Viiendal 
kursusel sain ühel semest-
ril eksamil kolme ja jäin 
stipita, oli vaja raha teeni-
da ning sain koha Tartu 1. 
keskkoolis [Hugo Treffneri 
gümnaasium]. Seal oli dist-
sipliiniga probleeme. Tööle 
asusin oktoobris, septemb-
rikuu jooksul oli sealt kaks 
õpetajat juba minema läi-
nud, ei tahtnud selle klas-
siga tegemist teha. Juh-
tus selline raske klass mul-
le. Kui Pukas alustasin, ar-
vasid õpilased, et olen kuri 
õpetaja. Kuna minu esime-
ne tööaasta koolis oli suu-
res osas distsipliini hoidmi-
se peale kulunud, oli mul 
harjumus iga klassis toi-
munud väikese sabina pea-
le kohe kontrollida, mis 
toimub. Õpilased vaatasid, 
et see ei lase üldse hingata. 
Peagi läks meil õpilastega 
aga koostöö lahedamaks, 
saime omavahel mõnusalt 
läbi. Pedagoogitöö vastu ei 
ole mul midagi, aga mulle 
esinemine tegelikult üld-
se ei istu. See ülikooli õp-
pejõu aeg on läinud ka nii-
viisi, et ega mulle ei meel-
di seal rahva ees seista ja 
kõnelda. Aga kuulajate hu-

Keelemees kuulab linnulaulu 
ja teeb tisleritööd
JUUBILAR Keeleteadlane Jaak Peebo

vi on mind selles osas palju 
innustanud.

Eesti keele alal ole-
te ka Soome tudengeid 
harinud. Kuidas sujus 
lektoritöö Soomes?

Töötasin Helsingi üli-
koolis 1974-1976 ja Oulus 
1983-1984. Need olid ras-
ked tööaastad. Olin puhtal 
kujul n-ö keele inimene, 
aga kursusesse kuulus ka 
kirjanduse ajalugu, mille-
ga ma varem tegelnud pol-
nud. Soome keeles oli ilmu-
nud küll omal ajal Tuglase 
kirja pandud Eesti kirjan-
duse ajalugu, kuid uuema 
aja kohta ei olnud midagi. 
Tol ajal ei olnud vastavaid 
õpikuidki. Kõik tekstid tu-
li ise teha, sõnastikud sin-
na juurde.

Esialgu üllatas üliõpi-
laste ja õppejõu vahekord. 
Eestis oli õppejõu ja üli-
õpilase vahel ikka n-ö sein 
vahel, aga seal tuldi kohe 
loengu lõppedes küsima, et 
kuule, kuidas selle asjaga 
on. See alguses ehmatas, 
aga harjusin ruttu. Võrdne 
suhtlemine tagas ka tule-
musliku koostöö.

Meeldejäävaim sünd-
mus Soome-päevilt?

Reis Põhja-Jäämere ran-
nikule. Mina olevat sõpra-
de seltskonnas öelnud, et 
tahaksin kunagi elus Põh-
ja-Jäämeres hommikul nä-
gu pesta. Mul polnud see 
enam meeleski, aga ne-
mad võtsid sõnasabast kin-
ni ning sõidutasid mu üks-
kord sihtmärgist sõnagi 
lausumata Põhja-Jääme-
re äärde. Põhja-Soomes oli 
veel kaunis talvine loodus 
kuni Norra piirini. Kui tei-
sele poole mägesid jõudsi-
me, rohetas Norra loodus 
Golfi hoovuse mõjul juba 
varakevadiselt. Norra põh-
jarannikul saingi Põhja-
Jäämere vee ära proovida.

Olete tegelnud vani-
ma eesti kirjakeelega 
Läti Henriku Liivimaa 
kroonikast Jakob Hur-
da jutlusteni. Pensio-
nieas olete aga pühen-
dunud rohkem toime-

tajatööle?
Jah, nüüd olen kirjakee-

lealaste väljaannete koos-
tamisel rohkem toimeta-
ja osas olnud, mida vara-
sematel aegadel harva ette 
tuli. Teen kaastööd Ilma-
maa kirjastusele. Esime-
ne koostöö oli 1999. aastal 
välja antud Uku Masingu 
teostevalimik “Eesti vane-
ma kirjakeele lood”.

Hando Runnel annab 
välja neid vanu asju ning 
kutsub mind vahete-vahel 
appi, kui vana kirjakeele, 
eriti tartu keele alal mida-
gi vaja teha on. Viimane 
koostöö oli eelmisel aas-
tal ilmunud Georg Mülle-
ri “Jutlused”. See valmis 
meil Tartu ülikooli eesti 
keele õppetooli vana kirja-
keele töörühma koostööna. 
Raamat ilmus sarjas “Ees-
ti mõttelugu” ja on esimest 
korda tänapäeva eesti kee-
les kättesaadavaks tehtud. 
Selle raamatu vundamen-
diks on 2002. aastal ilmu-
nud meie kirjakeele töö-
rühma koostatud “Georg 
Mülleri jutluste sõnaraa-
mat”.

Mis on teie hobi?
Olen tisleri poeg ja puu-

töö on mulle alati meeldi-
nud. Praegu tunnen ka mõ-
nu, kui höövli kätte võtan. 
Isa tööriistad ja tisleri töö-
pink on mul alles. Suurem 
töö oli parkettpõranda te-
gemine, kus ka tütar mul 
abiks oli. Parketiliistud si-
lusime käsihöövliga.

Toredamad aastad 
teie elus?

Suur rõõm oli majas kui 
2000. aastal lapselaps sün-
dis. Hommikul läksime 
õue, poiss magas vankris, 
mina lugesin lehte. Päike 
paistab, linnud laulavad...
Mida toredamat veel tah-
ta!

Nüüd on ta igal nädala-
vahetusel siin. Poiss tun-
neb juba ka linde, kes siin 
õues liiguvad ja laulavad. 
Käime metsas, sõidame rat-
taga. Minu jalgratas on va-
nem kui mina – 1929. aasta 
Tartu vabriku ratas.
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� Elva Väikelastekodu 
külastasid sotsiaalmi-
nister Tiiu Aro ja maa-
vanem Jaan Õunapuu. 
Minister ja ta saatjad 
jäid nähtuga rahule.
� Elva Poliitikahuvi-
liste Klubis oli külas 
ekspeaminister Andres 
Tarand, kes käsitles 
põhjalikumalt kahte 
probleemi: parlamen-
di valimisseadust ja 
ökokatastroofi võima-
likkust.
� Elva Tarbijate Ühistu 
Kesklinna kaupluses 
maksis suhkrukilo 5.80

Eelmisel aastal kirjastuse Ilmamaa väljaandel ilmunud 
Georg Mülleri “Jutlused” toovad lugeja ette sajandi-
tetaguse vana kirjakeele teksti tänapäeva kirjakeelde 
tõlgituna. “Raamatus on paralleelselt ära toodud ka 
Mülleri tekst. Huviline näeb, kuidas eesti keel on kirja 
pandud 400 aasta eest,” märgib teose üks koostajaid ja 
toimetaja Jaak Peebo. Foto: Milvi Kapaun

Elva haiglas oli eel-
misel laupäeval ter-
visepäev.

Peeter Laasik, haiglajuht

Meie tervisepäevade 
põhiline eesmärk on ära-
tada inimestes huvi oma 
tervise vastu ja pakkuda 
uusi teadmisi, kuidas ol-
la terve. Samuti pakume 
alati erinevaid võimalusi 
tervisekontrolliks. Kokku 
käis tervist kontrollimas 
148 inimest, mis on Elva 
suurusega linna kohta vä-
ga hea. PSA (eesnäärme 
kasvaja analüüs) proovi 
käis tegemas 29 meest.

Sel aastal oli külasta-
jate hulgas rohkem kesk- 
ja nooremaealisi ning ka 
mehi. On ju kõigile tea-
da fakt, et meie meeste 
keskmine eluiga on üks 
madalamaid EU-s. Kah-
juks selgus alles äsja rii-
gi ametlikust statistikast, 
et 2007. aastal see ise-
gi langes võrreldes 2006. 
aastaga. Eks sellepärast 
ootamegi tervisepäeva-
le eelkõige mehi, et neile 
ka rohkem tegevusi suu-
nata. Inimestega vestel-
des võib täheldada nende 
teadlikkuse kasvu. Paljud 
juba teavad ühe või tei-
se uuringu eemärki ning 
mäletavad oma eelmiste 
aastate tulemusi. Mõnel 
on ka eelmise aasta ter-
visekaart kaasas ja võr-
reldakse, kuidas üks või 
teine tulemus on muu-
tunud. On kujunenud ju-
ba teatud standarduurin-
gud, mida inimesed tea-
vad ning ootavad, nagu 
luutiheduse mõõtmine, 
kopsumahu määramine, 
kehamassi indeksi mää-
ramine, RR mõõtmine 

jne. Samas oleme püüd-
nud tutvustada ka mida-
gi uuemat, sel aastal näi-
teks PSA analüüs.

Alati on tervisepäeval 
olnud ka konkreetne tee-
ma. Sellel aastal olid tee-
maks kasvajad.

Ainuüksi see sõnagi 
tekitab halva tunde, kuid 
viimase aastakümne tea-
dussaavutused on just 
selles valdkonnas teinud 
ka uskumatuid edusam-
me – selle aasta meditsii-
ni Nobeli preemia mää-
rati emakakaela vähi te-
kitaja kindlakstegijale. Ja 
just emakakaela vähist 
ja eesnäärme kasvajatest 
rääkisid günekoloog Ma-
rit Kolk ja uroloog Enno 
Ahse. Mõlemat kasvajat 
saab väga varases staa-
diumis avastada õigeaeg-
se analüüsiga. Kui kee-
gi oleks mulle kui arstile 
kümme aastat tagasi öel-
nud, et vähi vastu saab 
vaktsineerida, oleksin te-
da pidanud lihtsalt hul-
luks. Tänapäeval on aga 
emakakaela vähi vastane 
vaktsiin täiesti olemas.

Olgu selle vaktsinee-
rimisega, kuida on, kuid 
regulaarselt end kasvaja-
te osas kontrollida saab 
meist igaüks.

Loodame, et meie ter-
visepäeval osalejad said 
uusi teadmisi, kontrol-
lisid oma tervise näita-
jaid ning jäid rahule ka 
meie sponsorite annetus-
tega. Täname ka sponso-
reid-ettevõttjaid, kes tut-
vustasid oma tervislikke 
tooteid ja kelle annetu-
sed me päeva lõpus osa-
lejate vahel välja loosisi-
me. Kohtumiseni järgmi-
sel aastal.

Tervisepäevast terviseni

Katrin Rebane ja Peeter Laasik tutvustavad osaleja-
tele kava ning suunavad naisi naiste loengule ning 
mehi meeste loengule. Foto: erakogu
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Urmo Aava noor-
te rallisprindi 2008 
viies, viimane etapp 
Addinoli karikatele 
sõideti 18. oktoobril 
Rannu alevis kruusa- 
ja asfaltkattega rajal.

Milvi Kapaun

Enne Rannu osavõist-
lust oli hooaja parim juba 
selgunud kuni 16-aastas-
te vabaklassi üheteistküm-
ne sõitja hulgas, kus Siim 
Plangi juhtis võimsa edu-
ga Sander Pärna ees. Kol-
mandal kohal olnud Mar-
tin Kangurit lahutas Pär-
nast vaid üks punkt.

Esimeses sõiduvoorus oli 
1,3 km rajal kiireim Martin 
Kangur, edestades Sander 
Pärna 1,1 sekundiga. Plan-
gi oli kolmas.

“Kehv sõit oli. Läksime 
katsemeetodile ja proovi-
sime šlikke, aga ei mida-
gi, tuleb rehvid vahetada,” 
rääkis Plangi esimese sõi-
duvooru lõpul.

“Esimene sõit läks untsu 
natuke,” seletas Pärn. “Mit-
mes kohas läks auto liiga 
risti, sest hoog oli suur, pi-
din käsipidurit kasutama. 
Ühte šikaani mahtusin vae-
vu ära. See on see, kui ta-
had kitsal, libedal rajal lii-
ga kiiresti sõita.”

Kangur oma esimest sõi-
duvõitu üle ei tähtsusta-
nud.

“Paras rabistamine oli,” 
ütles ta. “Aeglane rada, 

palju šikaane ja kurve. Ra-
da on libe ja jube tehniline. 
Finiši lähedal sõitsin korra 
ka põhupallile pihta. Mõ-
ned käiguapsud olid ka.”

Teises voorus võistlus-
päeva parima aja välja sõit-
nud Martin Kangur kind-
lustas kahe sõidu võiduga 
oma võistlusklassis esiko-
ha.

“Täna läks nii, et kol-
mandat sõitu tegema ei pi-
danudki, sain esikoha kahe 
sõiduga kätte. Vedas,” oli 
viimase etapi võiduga ka-
rikasarja kokkuvõttes tei-
se koha saavutanud Kan-
gur rahul. “Hooajaga võib 
rahule jääda. Auto pidas 
ka sel aastal kenasti vastu, 
eelmisel aastal oli mul pal-
ju ebaõnne. Järgmisel hoo-
ajal tahaks sprindivõist-
lustel ikka kiiremaid rada-
sid näha. Seda aeglast rada 
on siiani sõidetud ju küll, 
võiks juba kiiremat ka sõi-
ta.”

Kolmas sõiduvoor osu-
tus aga saatuslikuks kahe 
sõidu järel teist kohta hoid-
nud Pärnale ja kolmandal 
kohal olnud Plangile, kes 
pealtvaatajate hooletuse 
tõttu uue stardiloa sai.

“Rajal jäid esimeses kur-
vis kolm inimest ette ja pi-
din hoo maha võtma,” rää-
kis kolmanda sõidu kor-
duskatsel Kanguri kiirei-
ma aja sekundiga üle sõit-
nud Plangi.

“Sõitsin siiski lõpu-
ni, sest polnud kindel, kas 

kohtunikud seda märka-
sid ning uue sõidu võima-
luse annavad. Õnneks ik-
ka anti.”

Konkurendi kordussõidu 
kiireim tulemus jättis Pär-
na Rannu sprindietapil kol-
mandale kohale.

“Pärast viimast sõidu-
vooru oli mul juba teine 
koht peaaegu käes, kui sel-
gus, et Siim saab uue star-
di. Sõitiski minu aja üle ja 
tuli teiseks,” rääkis Pärn. 
“Väga kahju polegi. Täna-
vuse hooaja kolmas koht 
kokkuvõttes – see on nor-
maalne. Võib rahule jää-
da. Plangi areng on olnud 
sel aastal väga kiire, ta on 
kiiruse poolest meist üle. 
Aga meie Martiniga oleme 
tal kõvasti kannul. Kes ral-
lisarjas peale jääb, selgub 
järgmisel nädalavahetusel. 
Konkurents viib edasi.”

V16 klassi esikolmik sõi-
dab autodel Citroen C2.

Rallisprindi hooaja 
parimad selgunud

Kuni 18-aastaste vaba-
klassis võitis Rannu sprin-
di Oliver Ojaperv (Renault 
Clio). Teine oli Sten Oja La-
da Samaral, kolmas soom-
lane Timo Heiskonen autol 
Honda Civic Type-R. Kari-
kasarja kokkuvõttes kogus 
enim punkte Roland Mu-
rakas Sander Tiisleri (mõ-
lemad Honda Civic Type-
R) ees. Viiest etapist neljal 
sõitnud Timo Heiskonen 
oli kolmas. Osalejaid selles 

võistlusklassis oli 16.
J16 klassis oli hooajal 

sõitjaid kokku 15. Rannu 
etapi ja rallisprindi hooaja 
võitis kokkuvõttes Mirko 
Kaunis (Honda Civic) Tony 
Võsuri (Honda Civic) ees. 
Kolmas oli Oliver Vilms 
(Honda CRX).

J18 klassis osales kari-
kasarjas 14 sportlast. Vii-
mase etapi ja sprindisar-
ja võitis Rauno-Olavi Ruut 
(Honda Civic). Teine oli 
Steven Viilo (Renault Clio 
Sport). Rannus kolmanda 
koha saavutanud Kristjan 
Sinik (Honda Civic CRX) 
pidi hooaja kokkuvõttes 
Opel Astral sõitnud Mih-
kel Riimani paremust tun-
nistama.

Urmo Aava noorte ral-
lisprindi Rannu etapi kor-
raldas S.R.M.K. Rallyteam 
MTÜ, võistluste juht oli 
Kuldar Sikk. Peasponsorid 
olid Üllar Kaaver ja Melior 
M ning Rannu vallavalit-
sus.

Noorteralli hooaeg lõ-
peb 2. novembril Lääne-
maal Haapsalu ralliga. En-
ne noorteralli võistlussar-
ja viimast etappi on kõi-
ge teravamas seisus kuni 
16-aastaste klassi sõitjad, 
kus võrdselt 51 punkti on 
Siim Plangil ja Sander Pär-
nal. Martin Kangur ja Oli-
ver Ojaperv jagavad 3.-4. 
kohta.

Noorte rallisprint 
lõpetas Rannus

Möödunud laupäeval 
peeti Tihemetsas Lauri 
motokrossirajal ja selle 
ümbruses Eesti Jalgrattu-
rite Liidu võistluskalend-
ri viimane võistlus – juu-
nioride ja noorte maasti-
kuratta meistrivõistlused 
olümpiakrossis.

Meistrivõistluste me-
dalijagamisse sekku-
sid koguni seitsme klubi 
noorratturid, mis kõne-
leb konkurentsi tihedu-
sest ja klubides tehtavast 
heast tööst.

Klubide arvestuses või-
tis esikoha 127 punktiga 
Tartu Ülikooli Akadeemi-
line Spordiklubi. Järgne-
sid CFC 120 punktiga ja 
Tallinna Kalevi Jalgratta-
kool 85 punktiga. Punk-
tikohale jõudsid 13 klubi 
noored jalgratturid.

Võistluseelsetel päeva-
del oli pidevalt vihma la-
distanud, mis segas oluli-
selt ka võistlusteks ette-
valmistumist. Kui kolm 
nädalat tagasi võistlus-
trassiga tutvumas käisi-
me, oli rada vihmast pa-
rajalt pehme ja libedavõi-
tu. Pärast oli aga vihma 
sadanud veel küllaga. Il-
majaama täppi läinud il-
maennustus tõi aga võist-
luspäeval isegi päike-
se välja, mis natukenegi 
kuivatas libedat savipo-
rist krossirada.

Esimene start
Esimeses stardis star-

dijoonele asunud juunio-
rid pidid avaringi läbimi-
se aja põhjal sõitma viis 
5 km pikkust ringi. Väga 
võitluslikult oli meelesta-
tud TÜASK rattur Gabriel 
Leppik, kellel sellel hoo-
ajal ei olnud veel korda-
gi õnnestunud tulla Eesti 
juunioride meistriks. Ko-
dusõitudest oli ainult üks 
hõbe ja üks pronksmedal 
lõppevat hooaega meenu-
tamas. Oli viimane või-
malus midagi muuta. Pi-
ka edumaaga konkuren-
tide ees tulidki avaringilt 
esimestena Gabriel Lep-
pik ja Ardy Utar. Kaugel 
metsatukas vilksatas veel 
kolmaski TÜASK-i võist-
lusvormis rattur Rauno 
Miilmann. Alates teisest 
ringist aga kasvatas iga 
ringiga edumaad Gabriel 
Leppik. Paraja vahega te-
gi oma sõitu Ardy Utar ja 

esialgu oli veel mitu rin-
gi kolmas Rauno Miil-
mann. Ajaga 1:37,07 tu-
li maastikuratta olümpia-
krossis Eesti juunioride 
meistriks Gabriel Leppik. 
Hooaja lõpuks tuli ometi-
gi nii kauaoodatud meist-
ritiitel. Ardy Utar lõpetas 
1.37 hiljem ja sai hõbe-
medali. Rauno Miilmann 
oli alla vandunud Tallin-
na Kalevi Jalgrattakoo-
li ratturile Ivar Vaabile 
ja talle kuulus neljas 
koht ajaga 1:45.21. Artur 
Schotter sai 12. koha aja-
ga 1:56.17.

Teine start
Täpselt kell 14 kõ-

las stardipauk M16 klas-
si poistele ja naisjuunio-
ridele, kes sõitsid kolm 
5 km ringi. Selles sõidus 
korvas oma senised kah-
vatud esinemised kros-
sivõistlustel Henry Re-
bane, kes suutis sel kor-
ral ennast tõsiselt mo-
tiveerida ja võitis ajaga 
1:00.33 kindlalt pronks-
medali. Maikel Kuusma 
sai 13. koha tulemusega 
1:09.07. Oliver Parv kuk-
kus liivakarjääri laskumi-
sel ja oli sunnitud katkes-
tama. Naisjuunioridest 
sai neljanda koha Katrin 
Kütt Nõo reaalgümnaa-
siumist.

Kolmas start
Kell 15.30 tuiskasid 

rajale M14 klassi poisid ja 
tüdrukud ning N16 klas-
si neiud, kes sõitsid lü-
hemal ja kergemal 3,5 
km pikkusel ringil. M14 
ja N16 võistlejad sõitsid 
neli, N14 klassi ratturid 
kolm ringi. N14 klassis 
võitis ülekaalukalt Sirje 
Lepik ajaga 52.25. Lau-
ra-Brit Mekk sai neljanda 
koha, Margot Oinus oli 
kuues. N16 klassis sai Ka-
rin Redi 5. koha.

M14 klassis esiküm-
nesse meil seekord as-
ja ei olnud. Kaarel Redi, 
kes on selle vanuseklas-
si noorema aastakäigu 
poiss, sai 13. koha aja-
ga 1:02.42 (omavanus-
test kolmas). Vahur Vaht-
rale kuulus 18. koht aja-
ga 1:05.48 (omavanus-
test kuues).

Jüri Kalmus

Viimane võistlus peeti
Tihemetsa krossirajal

Noorte rallisprindi karikasarja Rannu etapil esikoha võitnud Martin Kangur tõusis hooaja kokkuvõttes teiseks. 
Foto: Milvi Kapaun
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa höövel- ja saematerjali 
ning terrassilauda. Info 504 9180

Müüa MB 2000D tagavaraosa-
deks. 5344 1526

Ostan raamatuid sarjast “Seik-
lusjutte maalt ja merelt”. 551 
3576, germananders@hot.ee

Raamatupidamisteenus. Tel. 504 
3459

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Piirdeaedade, terrasside, sauna-
ruumide ehitus. 5675 3918

Võimalik rentida Bronto 18 korv-
tõstukit, tõstekõrgus 18.20. Tel. 
552 0680

Teostame puidu kuivatus- ja höö-
veldusteenust. Info tel. 504 9180

Kodutehnika äravedu (ka vana-
raud). Veoteenus. 513 2927

Elva Hambaravi pakub tööd ars-
ti abistajale. Vajadusel väljaõpe. 
745 6066; 522 0425

KTR.Metsatööd OÜ otsib sae-
mehi, varustus firma poolt. 5564 
4298

Ostan maamaja või maakoha. 
504 3459

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. 529 1558

Müüa 4toal. krt. 84 m² Elvas 
või vahet. maamaja vastu. 5672 
4134

Elvas eramajas anda üürile 1-
toal. mug. korter. 5370 3413

Rendile anda pind (40 m²) 
kaupluse- või bürooruumideks 
Kesk tn II korrusel. 508 4369

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõi-
duki tagatisel (sõiduk jääb 
Teile) või kinnisvara tagati-
sel. Lõunalaenud OÜ, www.
lounalaenud.ee, 5680 8199

Valitsus kiitis 16. ok-
toobril heaks seaduseel-
nõu, millega muudetak-
se psüühiliste erivajadus-
tega inimeste erihoolekan-
deteenuste regulatsiooni. 
Regulatsioon muutub aru-
saadavamaks ja selgemaks 
nii teenuse saajatele kui ka 
teenuse osutajatele.

Erihoolekandeteenuste 
regulatsiooni kehtestami-
sega seaduse tasandil kao-
tatakse põhiseaduslik vas-
tuolu ja kehtestatakse nõu-
ded teenusele seadusega, 
varem olid need reguleeri-
tud määruse tasandil. Täp-
sustatud on nõudeid tee-
nustele, millega tagatakse, 
et inimesed saavad ühte-
moodi ja sarnase kvalitee-
diga teenust igal pool Ees-
tis. Kehtestatakse teenuste-
le tegevusloa nõue aastast 
2010.

Raske, sügava või pi-
kaajalise psüühikahäire-
ga vanaduspensioniealiste 
riiklike erihoolekandetee-
nuste eest maksis seni ko-
halik omavalitsus või riik. 
Seaduse muudatusega ta-
gatakse ka vanaduspensio-
niikka jõudnud raske, sü-
gava või pikaajalise psüü-
hikahäirega inimestele eri-
hoolekandeteenuste kätte-
saadavus võrdsetel alustel 

tööealiste inimestega, tee-
nuse eest maksab riik.

Muudatuste jõustudes 
hakatakse hüvitama oma-
osaluse puudujäävat osa 
riigi poolt, kui inimese sis-
setulekud on teenuse oma-
osaluse katmiseks liialt 
madalad. Ööpäevaringselt 
osutatavate teenuste ka-
sutajad peavad ise maks-
ma oma majutus- ja toidu-
kulude eest, kuid kolman-
dik neist ei suuda oma sis-
setulekutest seda teha. Tä-
na on tekkinud mõnes asu-
tuses olukord, kus suurema 
sissetulekuga inimesed ta-
suvad sisuliselt omaosaluse 
kulusid ka nende inimeste 

eest, kel ei ole piisavalt ra-
ha omaosaluse tasumiseks, 
tuues seega kaasa isikute 
ebavõrdse kohtlemise sa-
ma teenuse saamisel.

Eelnõuga pannakse pai-
ka, et ööpäevaringselt tee-
nusel viibijale peab kätte 
jääma vähemalt 15% sisse-
tulekust, et ta saaks soeta-
da asju, mida teenuse hin-
nast ei kaeta. Varem oli 
juhtumeid, kus hooldeko-
dus võeti inimeselt kogu 
sissetulek.

Muudetakse ka puuete-
ga inimeste sotsiaaltoetus-
te seadust, millega antak-
se puudega lapse hooldaja 
toetus üle kohalikele oma-
valitsustele. Praegu mak-
sab puudega lapse vanema-
le hooldajatoetust Sotsiaal-
kindlustusamet, seda eel-
dusel, et puudega lapse va-
nem ei tööta. Toetuse üle-
andmisel kohalikele oma-
valitsustele muutuvad toe-
tuse saamise tingimused 
paindlikumaks – valla- või 
linnavalitsus võib kehtesta-
da, et toetust makstakse ka 
töölkäivale vanemale, sa-
muti võib toetuse suurus 
rohkem varieeruda.

Seaduse muudatu-
sed jõustuvad 1. jaanuaril 
2009.

Muudatused psüühiliste 
erivajadustega inimeste 
erihoolekandes

Elva gümnaasiumi 2.-
6. klassid võistlesid eel-
misel nädalal pendeltea-
tejooksus, nautides mõ-
nusat sügispäikest ja trot-
sides väikest vihma. Kõik 
klassid olid esindatud pa-
rimate võistkondadega, 
kuhu kuulus viis poissi ja 
viis tüdrukut. Jooksjaid 
toetasid-ergutasid raja 
kõrval klassikaaslased ja 
-õpetajad. Kehalise kas-
vatuse tundides õpitut sai 
nüüd katsetada võistlus-
situatsioonis ning edukat 
võidujooksu jäid meenu-
tama diplomid ja maius-
tused osalejatele.

Kõige noorematest 
tuli võitjaks 2a klas-
si võistkond koosseisus 
Allar Kalina, Kert-Rai-
nis Kentel, Kristjan Vent, 
Kaarel Siniväli, Ainar 
Ivaste, Reyla Karpowiez, 
Maris Musting, Sirle 
Tobber, Minna-Maria 
Lass. Järgnesid 2d ja 2c. 
Kolmandatest klassidest 
võidutsesid pinevas heit-
luses 3a klassi jooks-
jad Markus Lääne, Siim 
Kristjan Ellervee, Andri 
Luik, Aron Talvik, Erik 
Sammel, Anette Lau-
mets, Emma Maria Kal-

mus, Lisbeth Luik, Ma-
ris Niilus, Marge Kurrik. 
Järgnesid 3b ja 3c klass. 
Neljandate klasside no-
bedaimaks oli 4d klass 
– Kalli Kuusik, Amanda 
Väiko, Marta Kotkas, Elis 
Ebelmann, Hanna-Liina 
Jaani, Kermo Pastarus, 
Kristo Pihlak, Christop-
her Toom, Jaanus Sinilill, 
Aleksei Kolistnitšenko. 
Järgnesid 4b, 4a, 4c ja 
4e. Viiendate klassi-
de võidujooksus oli kii-
reim 5c I võistkond, kuhu 
kuulusid Merilin Punder, 
Hanna-Marii Margus, 
Kristiina Keps, Kelly-
Kathriin Rebane, Kärolin 
Kork, Kristjan Laht, Sil-
ver Lensment, Roland 
Šuman, Cevin-Anders 
Siim, Alari Pennar. Tei-
ne koht kuulus 5b klas-
sile, järgnesid 5a ja 5c II 
võistkond. Kuuendatest 
oli võidukas 6c võistkond 
6d, 6b ja 6a ees. Võidu-
kas teatekoosseisus jook-
sid Kaire Helbre, Melani 
Sinikalda, Ingrit Paas, 
Evelyn Jüri, Siret Järve, 
Ervin Kirsimäe, Hanna 
Laas, Hannes Uppin, 
Kaius Laas, Marger Poo-
la. EPP

Klassid jooksid võidu

III-liiga Lõuna ülemi-
nekumängu teine kohtu-
mine peeti 19. oktoobril 
Elva linnastaadionil.

FC Elva II kaotas JK 
Luunja võistkonnale 0:3 
(0:0). Kahe mängu kok-
kuvõttes kaotati Luunja-
le 2:7 ja FC Elva II langes 
neljandasse liigasse.

FC Elva II koosseisus 
mängisid Aimar Tamm, 
Taavi Havre, Veiko Haan, 
Karl Bussov, Rando Kuus, 
Tarmo Kerro, Henry 
Eichelmann, Kaarel 
Tani (62. Priit Pastak), 
Ats Joandi, Juri Sirokov 

(46. Kaarel Tinn), Raido 
Kuus.

C1 C-liiga üheksan-
da vooru mängu pidas 
FC Elva Lõuna-Läänemaa 
võistkonnaga 17. oktoob-
ril Elva linnastaadionil. 
Tulemuseks jäi 0:0.

FC Elva meeskond: 
Keido Luik, Oliver Käkk, 
Richard Kõiv, Kait Käos, 
Elari Kikas, Kerdo Puusa-
lu, Madis Vihmann, Rai-
mo Teder, Taavi Aaliste, 
Reeno Sööt (36. Markus 
Narusk), varus Magnar 
Aruoja ja Kaspar Sikk. 

EPP

Jalgpallitulemused

Riias toimunud Lä-
ti lahtistel meistrivõist-
lustel U-23 vanuseklas-
sis saavutas Elva judokas 
Martin Järveoja kehakaa-
lus kuni 73 kg III koha.

Pühapäevane avamatš 
tõotas küll kõike muud 
kui medalit. Martin oli 
passiivne ja ei suutnud-
ki oma maadlust käima 
saada. Ta läks küll koka-
ga juhtima, kuid hilisema 
passiivse maadluse eest 
sai kaks karistust ja nii 
tuli leppida lohutusringis 
maadlemisega.

Järgmistes kohtumis-

tes sai elvakas oma rütmi 
kätte ja pääses kolmanda 
koha kohtumisele. Selles 
maadluses oli Martin ju-
ba aktiivsem pool ja kui 
maadeldud oli kaks mi-
nutit, oli vastane ipponi 
väärilise heitega tatamile 
heidetud. Tasuks pronks-
medal.

25. novembril toimu-
vad Tartus A. Le Coq 
spordihoones Eesti meist-
rivõistlused täiskasvanu-
tele. Elva judokatest lähe-
vad tatamile Henri Ariva, 
Andre Uin ja Martin Jär-
veoja. EPP

Lätist kolmas koht

Rakvere kunstmuru-
staadionil 17. oktoobril 
peetud Eesti Koolispor-
di Liidu X-XII klasside 
poiste rahvaliiga jalgpal-
li finaalturniiri võitjaks 
krooniti Nõo reaalgüm-
naasium.

Kaheksa meeskonna 
osavõtul toimunud turnii-
ri poolfinaalis alistas Nõo 
reaalgümnaasium 3:1 Ta-
pa gümnaasiumi, teises 
poolfinaalis oli Rakvere 

gümnaasium samasugu-
se tulemusega üle Rap-
la ühisgümnaasumist. 
Alagrupimängudes and-
sid samade meeskondade 
vastasseisud võitja osas 
vastupidise resultaadi.

Finaalis saavutas Nõo 
reaalgümnaasium Rak-
vere gümnaasiumi üle 
4:2 paremuse, pronksi-
mängus võitis Rapla ühis-
gümnaasium Tapa güm-
naasiumi 5:0. EPP

EKSL-i jalgpalliturniiri võitis Nõo

LISAINFO

� Eestis on ligikaudu 7000 
raske või püsiva psüühi-
kahäirega inimest, kes 
vajaksid erihoolekandetee-
nuseid.
� Eestis on 76 psüühiliste 
erivajadustega täiskas-
vanud inimestele hoole-
kandeteenuseid osutavat 
asutust.
� Alla 18-aastaste puue-
tega laste hooldamise 
toetust maksab riik 1482 
inimesele.
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Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUSNET.EE

OÜ Marepleks * Valga mnt 7 * Elva *  tel 7 303 665

SINU VÕIT 

400.-
OSTES JOOKSU TALVEREHVE

 Roheline jahutusvedelik
                                       -40°C 5L

     Klaasipesuvedelik
-20°C 5L

46.- 138.-

Kontrollime TASUTA sinu auto
  jahutusvedeliku külmakindlust.


